

ROK 2022

Daň z příjmů FO		
Slevy na dani		
základní sleva na poplatníka	30.840 Kč / rok	§ 35ba ZDP
sleva na manžela	24.840 Kč / rok	§ 35ba ZDP
sleva na manžela ZRP/P	49.680 Kč / rok	§ 35ba ZDP
základní sleva na invaliditu	2.520 Kč / rok	§ 35ba ZDP
rozšířená sleva na invaliditu	5.040 Kč / rok	§ 35ba ZDP
sleva na držitele průkazu ZTP/P	16.140 Kč / rok	§ 35ba ZDP
sleva na studenta	4.020 Kč / rok	§ 35ba ZDP
sleva za umístění dítěte	skutečné výdaje do min. mzdy pro dítě	§ 35bb ZDP
daňové zvýhodnění na 1. dítě	15.204 Kč/rok	§ 35c ZDP možnost využití daňového bonusu
daňové zvýhodnění na 2. dítě	22.320 Kč/rok	
daňové zvýhodnění na 3. dítě	27.840 Kč/rok	
Paušální výdaje		
příjmy podnikatele ze zem. výroby, lesního a vodního hosp.	80%, nejvýše do částky 1.600.000 Kč	§ 7 odst. 7 pís. a)
příjmy podnikatele z živnostenského podnikání řemeslného	80%, nejvýše do částky 1.600.000 Kč	§ 7 odst. 7 pís. a)
příjmy podnikatele z živnostenského podnikání ("z ostatních živností mimo živností řemeslných")	60%, nejvýše do částky 1.200.000 Kč	§ 7 odst. 7 pís. b)
příjmy podnikatele z jiných příjmů ze samostatné činnosti	40%, nejvýše do částky 800.000 Kč	§ 7 odst. 7 pís. d)
příjmy z nájmu majetku zařazeného v obch. majetku	30%, nejvýše do částky 600.000 Kč	§ 7 odst. 7 pís. c)
příjmy z nájmu podle § 9 ZDP	30%, nejvýše do částky 600.000 Kč	§ 9 odst. 4
ostatní příjmy dle § 10 ZDP, jde-li o příjmy ze zem. výroby, lesního a vodního hospodářství	80%, nejvýše do částky 1.600.000 Kč	§ 10 odst. 4, § 7 odst. 7 pís. a)
Dary		
úhrnná hodnota > 2 % ze ZD nebo úhrnná hodnota ≥ 1.000 Kč	max. 15 % ze ZD	§ 15 odst. 1 (podmínky příjemce daru atd.)
Jako bezúplatné plnění na zdravotnické účely se hodnota jednoho odběru krve nebo jejích složek dárce, kterému nebyla poskytnuta finanční úhrada výdajů spojených s odběrem krve nebo jejích složek podle zákona upravujícího specifické zdravotní služby, s výjimkou úhrady prokázaných cestovních nákladů spojených s odběrem, oceňuje částkou 3 000 Kč, hodnota odběru orgánu od žijícího dárce se oceňuje částkou 20 000 Kč a hodnota jednoho odběru krvetvorných buněk, s výjimkou úhrady prokázaných cestovních nákladů spojených s odběrem, se oceňuje částkou 20 000 Kč.		
Sazba daně z příjmů FO		
sazba daně	15% pro část základu daně do 48násobku prům. mzdy	§ 16 odst. 1 pís. a) ZDP
sazba daně	23 % pro část základu daně přesahující 48 násobek prům. mzdy	§ 16 odst. 1 pís. b) ZDP
	Daň se vypočte ze základu daně sníženého o nezdanitelné části základu daně a o odčitatelné položky od základu daně a zaokrouhleného na celá sta Kč dolů, a to jako součet součinů příslušné části takového základu daně a sazby pro tuto část základu daně. Iné části základu daně	

ROK 2022	Daň z příjmů PO		
	Sazba daně z příjmů PO		
	sazba daně z příjmů PO	19%	§ 21 ZDP (existují i jiné sazby daně)
ROK 2022	Mateřská a dceřinná společnost		
	minimální podíl	10%	
	dobu nepřetržitě držby min. podílu	12 měsíců	
	mateřská společnost		§ 19 odst. 3 pís. b) ZDP Směrnice Rady 2011/96/EU
	dceřinná společnost		§ 19 odst. 3 pís. c) ZDP Směrnice Rady 2011/96/EU
	Dary		
	hodnota každého daru ≥ 2.000 Kč	max. 10 % z upraveného ZD	§ 20 odst. 8 ZDP
	Sleva na dani - zaměstnanci se zdravotním postižením		
	za každého zaměstnance se zdravotním postižením	18.000 Kč za každého tohoto zam. nebo poměrná část	§ 35 odst. 1-4 ZDP
	za každého zaměstnance s těžším zdravotním postižením	60.000 Kč za každého tohoto zam. nebo poměrná část	§ 35 odst. 1-4 ZDP
ROK 2022	Daň z příjmů - společná ustanovení		
	Odpisy		
	odpisová skupina	minimální doba odepisování	příklady majetku
	1. odpisová skupina	3 roky	počítače, kancelářské stroje a zařízení
	2. odpisová skupina	5 let	poplach. zařízení, obráběcí stroje, os. automobily, nákl. motor. vozidla, přívěsy a návěsy, nábytek
	3. odpisová skupina	10 let	pece, zdvihací zařízení, výtahy, klimatizační zařízení
	4. odpisová skupina	20 let	oplocení, dálková trubní, elektrická a telekomunikační vedení
	5. odpisová skupina	30 let	budovy, silnice, , nádrže, jímky,
	6. odpisová skupina	50 let	budovy hotelů a jiných ubyt. zařízení, administrativní budovy, budovy obchodních domů (prod. plocha nad 2.000 m ²)
ROK 2022	Cestovní náhrady		
	Sazby stravného v tuzemsku (1.1.2022 - 19.8.2022)		
		státní organizace	ostatní
	pracovní cesta 5-12 hodin / kal. den	99-118 Kč	≥ 99 Kč 511/2021 Sb.
	pracovní cesta déle než 12 hodin, nejvýše 18 hodin / kalendářní den	151-182 Kč	≥ 151 Kč 511/2021 Sb.
	pracovní cesta delší jak 18 hodin / kalendářní den	237-283	≥ 237 Kč 511/2021 Sb.

ROK 2022	Sazby stravného v tuzemsku (20.8.2022 - xx.yy.zzzz)		
		státní organizace	ostatní
	pracovní cesta 5-12 hodin / kal. den	120-142 Kč	≥ 120 Kč
	pracovní cesta déle než 12 hodin, nejvýše 18 hodin / kalendářní den	181-219 Kč	≥ 181 Kč
	pracovní cesta delší jak 18 hodin / kalendářní den	284-340	≥ 284 Kč
ROK 2022	Krácení stravného za každé bezplatné jídlo (snídaně, oběd, večeře)		
	o 70 % pro cestu 5 až 12 hodin		
	o 35 % pro cestu nad 12 do 18 hodin		
	o 25 % pro cestu nad 18 hodin		
	Vybrané základní sazby stravného v cizí měně		
	Itálie	50 EUR	462/2021 Sb.
	Maďarsko	40 EUR	462/2021 Sb.
	Německo	45 EUR	254/2018 Sb.
	Nizozemsko	50 EUR	254/2018 Sb.
	Polsko	40 EUR	254/2018 Sb.
	Rakousko	45 EUR	254/2018 Sb.
	Slovensko	35 EUR	254/2018 Sb.
	Švýcarsko	75 CHF	254/2018 Sb.
	Sazby náhrad za používání silničních motorových vozidel		
	silniční motorová vozidla	4,70 Kč/km	511/2021 Sb.
	jednostopá vozidla a tříkolky	1,30 Kč/km	511/2021 Sb.
	Průměrné ceny PHM pro zaměstnance (1.1.2022 - 11.3.2022)		
	BA 95	37,10 Kč / litr	511/2021 Sb.
	BA 98	40,50 Kč / litr	511/2021 Sb.
	nafta	36,10 Kč / litr	511/2021 Sb.
	elektřina	4,10 Kč / kWh	511/2021 Sb.
	Průměrné ceny PHM pro zaměstnance (12.3.2022 - 13.5.2022)		
	BA 95	37,10 Kč / litr	47/2022 Sb.
	BA 98	40,50 Kč / litr	47/2022 Sb.
	nafta	36,10 Kč / litr	47/2022 Sb.
	elektřina	6,00 Kč / kWh	47/2022 Sb.
	Průměrné ceny PHM pro zaměstnance (14.5.2022 - 19.8.2022)		
	BA 95	44,50 Kč / litr	116/2022 Sb.
	BA 98	40,50 Kč / litr	116/2022 Sb.
	nafta	47,10 Kč / litr	116/2022 Sb.
	elektřina	6,00 Kč / kWh	116/2022 Sb.

ROK 2022	Průměrné ceny PHM pro zaměstnance (20.8.2022 - xx.yy.zzzz)			
	BA 95	44,50 Kč / litr	237/2022 Sb.	
	BA 98	51,40 Kč / litr	237/2022 Sb.	
	nafta	47,10 Kč / litr	237/2022 Sb.	
	elektřina	6,00 Kč / kWh	237/2022 Sb.	
ROK 2022	Mzdy			
	Minimální mzda			
	od 1.1.2022	96,40 Kč/hod.	16.200 Kč/měs	405/2021 Sb.
	Zaručená mzda			
	1. skupina	96,40 Kč / hod.	16.200 Kč / měs.	405/2021 Sb.
	2. skupina	106,50 Kč / hod.	17.900 Kč / měs.	405/2021 Sb.
	3. skupina	117,50 Kč / hod.	19.700 Kč / měs.	405/2021 Sb.
	4. skupina	129,80 Kč / hod.	21.800 Kč / měs.	405/2021 Sb.
	5. skupina	143,30 Kč / hod.	24.100 Kč / měs.	405/2021 Sb.
	6. skupina	158,20 Kč / hod.	26.600 Kč / měs.	405/2021 Sb.
	7. skupina	174,70 Kč / hod.	29.400 Kč / měs.	405/2021 Sb.
	8. skupina	192,80 Kč / hod.	32.400 Kč / měs.	405/2021 Sb.
	Roční fond pracovní doby			
	rok 2022 (bez placených svátků)	252 dnů	2.016 hod. (8 hod. prac. doba)	
	rok 2022 (s placenými svátky)	260 dnů	2.080 hod. (8 hod. prac. doba)	
	Výše srážek ze mzdy od 1.7.2022			
	životní minimum jednotlivce (ŽM)	4 620,00 Kč	nařízení vlády	204/2022 Sb.
	normativní náklady na bydlení (NNB)	7 935,00 Kč	nařízení vlády	204/2022 Sb.
	součem ŽM a NNB	12 555,00 Kč	nařízení vlády	204/2022 Sb.
	částka, nad kterou lze srazit bez omezení (dvojnásobek součtu ŽM a NNB)	25 110,00 Kč	nařízení vlády	204/2022 Sb.
	nezabavitelná částka na osobu povinného (3/4 ze součtu ŽM a NNB)	9 416,25 Kč	nařízení vlády	204/2022 Sb.
	nezabavitelná částka na každou vyživovanou osobu (1/3 z NČ na povinného)	3 138,75 Kč	nařízení vlády	204/2022 Sb.
	maximální výše jedné třetiny (z dvojnásobku součtu ŽM a NNB)	8 370,00 Kč	nařízení vlády	204/2022 Sb.

ROK 2022

Zdravotní pojištění		
vyměřovací základ OSVČ (část příjmů po odpočtu výdajů)	50%	
výše pojistného z vyměřovacího období za rozhodné obd.	13,50%	
maximální vyměřovací základ OSVČ	od r. 2013 se nepoužívá	
minimální vyměřovací základ OSVČ	19.455,50 Kč	
pojistné z minimálního vyměřovacího základu OSVČ	2.627 Kč	pro hlavní činnost
vyměřovací základ poj. u osoby za kterou je plátcem poj. stát	14.570 Kč od 1.9.2022 11.014 Kč	
měs. pojistné u osoby, za kterou je plátcem poj. stát	1.967 Kč od 1.9.2022 1.487 Kč	
vyměřovací základ u osoby bez zdanitelných příjmů	16.200 Kč	tj. min. mzda pro r. 2022
pojistné u osoby bez zdanitelných příjmů	2.187 Kč	
Splatnost pojistného		
zaměstnavatel	od 1. dne do 20. dne následujícího kalendářního měsíce	
OSVČ měsíční zálohy	měsíční záloha je splatná od 1. dne aktuálního měsíce do 8. dne měsíce následujícího	

ROK 2022

Pojistné na sociální zabezpečení		
minimální vyměřovací základ	hranice pro účast na nemocenském pojištění od 3.500 Kč	
	1.867.728 Kč	
maximální vyměřovací základ	48 násobek minimální mzdy	
vyměřovací základ OSVČ	50%	
rozhodná částka pro účast na důchodovém pojištění OSVČ (vedlejší činnost)	93.387 Kč	
min. měs. vyměřovací základ pro hlavní činnost	9.728 Kč	
min. měs. vyměřovací základ pro vedlejší činnost	3.892 Kč	
min. výše zálohy u OSVČ- hlavní činnost	2.841 Kč	
min. výše zálohy u OSVČ- vedlejší činnost	1.137 Kč	
pojistné na důchodové pojištění - OSVČ	28%	
příspěvek na státní politiku zaměstnanosti - OSVČ	1,20%	
pojistné na nemocenské pojištění - OSVČ	2,10%	při účasti na nemocenském poj.
pojistné na důchodové pojištění - zaměstnavatel / zaměstnanec	21,5% / 6,5%	
příspěvek na st. politiku zaměst. - zaměstnavatel / zaměstnanec	1,2% / 0,0%	
pojistné na nemocenské pojištění - zaměstnavatel / zaměstnanec	2,10% / 0,0%	
Splatnost pojistného		
zaměstnavatel	od 1. dne do 20. dne následujícího kalendářního měsíce	
OSVČ měsíční zálohy	měsíční záloha je splatná od 1. dne do posledního dne aktuálního měsíce	

Výše uvedené obecné informace slouží pouze pro rychlou orientaci v hledání klíčových dat zejména v daňových zákonech.
Upozorňujeme, že výčet paragrafů nemusí být úplný a ne vždy jsou uvedeny výjimky a omezení z jiných ustanovení stejné nebo jiné legislativní normy.
Přijetí jakéhokoli rozhodnutí by jste proto měli konzultovat s odborným a kvalifikovaným - nejlépe daňovým poradcem.
Neneseme proto jakoukoli odpovědnost za přijetí rozhodnutí s použitím výše uvedených informací.